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پیمان جبلی، رئیس صداوسیما درباره کاهش هزینه های تبلیغات نامزدها در 
یکردهای جدید در گفت وگویی با مهر گفت: »این اولین تجربه  تلویزیون و رو
استفاده از ظرفیت صداوسیما برای تبلیغات مجلس شورای اسلامی است. 
ی  کثر تاثیرگذار ما باید این مسیر را باز کنیم تا بدون چالش و مشکل و با حدا
بتوانیم در دوره های بعد عمل کنیم. درباره بحث تبلیغ و هزینه هایی که اعلام 
شد اولا باید گفت یک مبنای قانونی دارد که براساس همان چیزی است که 
توســـط قانون اصلاح شـــده انتخابات ابلاغ شـــده اســـت. آیین نامه آن هم در 
دولت تصویب شده و تمام عدد و رقم ها هم در هیات اجرایی مرکزی و ستاد 
گهی های  ی که در حاشیه اولین جشنواره آ انتخابات کشور تصویب شد.« و
بازرگانی در جمع خبرنگاران صحبت می کرد در پاســـخ به ســـوال مهر درباره 
ایـــن هزینه هـــا عنـــوان کـــرد: »با این حال ما برای کمک به مشـــارکت بیشـــتر و 
هم صدایی با نامزدهایی که ممکن است توانایی مالی کافی نداشته باشند 
داوطلب شدیم و پیشنهادهایی ارائه کردیم. البته باید برای این پیشنهادها 
مجوز قانونی می گرفتیم اما پیشـــنهاد دادیم که عدد را کاهش دهیم و بعد از 
بحث و بررسی ها با این پیشنهادها موافقت شد. پیشنهاد دیگری هم دادیم 
کـــه هـــر نامزدی که یـــک درصد آرای ماخوذه حوزه انتخابیه خود را به دســـت 
بیاورد، کل مبلغی که پرداخت کرده به او برگردانده شـــود.« جبلی با اشـــاره به 
اینکه در حال حاضر پخش آزمایشـــی برخی از کانال های انتخاباتی شـــروع 
شده، عنوان کرد: »هدف ما این است که بیشترین نقش و تاثیر را در تبلیغات 

نامزدهای محترم ایفا کنیم.« 

کران مردمی جشـــنواره عمار در توضیح بســـته  مصطفی علی نژاد، مســـئول ا
یا« گفت:  کران مردمی عمار برای دو فیلم »پالایشـــگاه« و »ســـرهنگ ثر ویژه ا
»افراد، مساجد، حسینیه ها، مدارس، دانشگاه ها، حوزه های علمیه و اداراتی 
کران کنند،  یا یا پالایشـــگاه را در ماه بهمن ا که می خواهند فیلم ســـرهنگ ثر
ی افزود: »در بســـته  می تواننـــد بســـته ویـــژه 30+30درصـــد را انتخاب کنند. و
یا برای نمایش  گر هر دو فیلم پالایشـــگاه و ســـرهنگ ثر ویـــژه 30+30 درصـــد ا
ی هر دو فیلـــم 30 درصد تخفیف خواهند  در بهمـــن مـــاه انتخاب شـــوند، رو
کران مردمی عمار بیان کرد: »فیلم ســـینمایی ســـرهنگ  داشـــت.« مســـئول ا
ی اســـت کـــه پادگان  یـــا کـــه براســـاس واقعیت ســـاخته شـــده، روایت مادر ثر
منافقین در اشـــرف را از هم می پاشـــد تا پســـرش را که دچار اســـتحاله فکری 
شـــده، از آنجا نجات دهد. این فیلم محصول ســـازمان هنری رســـانه ای اوج 
کنون 237  یا تا اســـت و لیلی عاج آن را کارگردانی کرده اســـت. ســـرهنگ ثر
کران مردمی و 20432 مخاطب داشـــته است.« علی نژاد اضافه کرد:  ســـانس ا
کران مردمی شده، داستان مهندسان و  »پالایشگاه که از 29 آذر وارد چرخه ا
کارمندان پالایشگاه نفت آبادان در روزهای ابتدایی جنگ است که خود را 
ی نجات دهند. این فیلم را مهرداد  به خطر می اندازند تا کشور را از بحران انرژ
خوشبخت ساخته و تهیه کننده حقوقی آن، بنیاد سینمایی فارابی است.« 
ی در پایان اظهار داشـــت: »عموم مردم جهت اســـتفاده از این بســـته ویژه  و
می توانند به نشـــانی اینترنتی Ekranmardomi. ir مراجعه کنند یا با شـــماره 

02142795050 تماس بگیرند.«

نورمـــن جویســـون، کارگـــردان کانادایی فیلم برنده اســـکار »در گرمای شـــب« 
در ســـن 97 ســـالگی درگذشت. جشنواره بین المللی فیلم تورنتو که در سال 
2011 برنامه بزرگداشت و مرور آثار نورمن جویسون را برگزار کرده بود، در شبکه 
اجتماعی خود نوشت تاثیر این فیلمساز بر چشم انداز وسیع تر سینما ماندگار 
خواهـــد بـــود و او الهام بخش نســـل های آینده فیلمســـازان و مخاطبان برای 
ســـال های آینده خواهد بود. جویســـون در 21 ژوئیه 192۶ در تورنتو به دنیا آمد 
یا  یکتور یایـــی کانادا خدمت کـــرد. او پس از جنگ در کالج و ی در و در نیـــرو
تورنتو تحصیل کرد، جایی که قبل از ورود به صنعت ســـرگرمی، مدرک خود 
یافت کرد و ســـپس به عنـــوان کارگردان برای  را در رشـــته هنرهـــای عمومی در
شـــبکه »CBC« در تورنتو مشـــغول به کار شـــد. به گزارش اســـکرین، جویسون 
خودش هیچ گاه برنده اسکار نشد گرچه هفت بار نامزد شد و فیلم هایش 4۶ 
ی تونی  « با باز نامزدی کســـب کردند. اولین فیلم او با عنوان »40 پوند دردســـر
کران شد و او سه سال بعد فیلم »بچه سینسیناتی«  کورتیس در سال 19۶2 ا
ی استیو مک کوئین کارگردانی کرد. از دیگر فیلم های نورمن جویسون  را با باز
ی بام«، »ماجرای توماس کراون«،  « »ویولن زن رو می توان به »مسیح سوپراستار
»رولربال«، »روس ها می آیند« و »توفان« اشاره کرد. او در سال 19۸۶ مرکز فیلم 
کانادا را در تورنتو تاسیس کرد و جایزه بهترین کارگردانی جشنواره فیلم برلین 
را بـــرای فیلـــم »ماه زده« در ســـال 19۸۸ و همچنین جایـــزه دیوید دی دوناتلو 
ایتالیا را برای فیلم مســـیح سوپراســـتار در ســـال 1974 کســـب کرد و در سال 

یافت کرد.  کادمی فیلم کانادا را در 19۸۸ نیز جایزه دســـتاورد ویژه آ

بالاخـــره انـــگار در هـــای صداوســـیما بـــرای عمـــو پورنـــگ و برنامـــه ای کـــه 
ی  می ســـاخت بـــاز شـــده اســـت و قرار اســـت بـــه زودی او و گروهـــش را رو
صفحـــه تلویزیـــون ببینیـــم. مجموعه »بچه محل« در قالـــب یک مجموعه 
نمایشـــی، فضایـــی شـــاد و صمیمی را بـــرای کودکان و خانواده های شـــان 
گاهی مخاطب  فراهـــم مـــی آورد. ایـــن مجموعه با هـــدف بالابردن ســـطح آ
کودک درباره موضوعات و مسائل زندگی با ایده های نو و فضایی جذاب 
و مفـــرح در هـــر قســـمت ماجراهـــای متفـــاوت اهل محل را بـــا حضور عمو 
یوش فرضیایی، کمند  یگران مختلف به تصویر می کشـــد. دار پورنگ و باز
 ، امیرســـلیمانی، نعیمـــه نظام دوســـت، نادر ســـلیمانی، رامیـــن ناصرنصیر
فرهاد بشـــارتی، آرش میراحمدی، امیر ســـهیلی، ابراهیم شـــفیعی، سوسن 
، ایمـــان صفـــا و امیرمحمد متقیان، با هنرمندی ســـروش جمشـــیدی  پـــرور
ازجمله هنرمندان فصل ســـوم این مجموعه هســـتند. مجموعه بچه محل 
یشعلی پور که در  به تهیه کنندگی مسلم آقاجان زاده و کارگردانی احمد درو
شـــبکه دو ســـیما تهیه و تولید شـــده است، از روز پنجشنبه 5 بهمن هر روز 
ساعت 1۶:20 پخش می شود. مسلم آقاجان زاده، تهیه کننده برنامه »محله 
گل و بلبل« ســـه ســـال پیش با انتقاد از اینکه برنامه کودک نباید اسپانســـر 
تی که  داشـــته باشـــد، درباره اسپانســـر مجموعه محله گل و بلبل و مشکلا
برای این برنامه ایجاد شـــد، گفته بود: »اسپانســـر به تعهداتش عمل نکرده 
و بـــه همیـــن منظور پخش قســـمت های جدید این مجموعه متوقف شـــده 

تا وضعیت مالی اصلاح شـــود.«

دومین جلســـه از سلســـله نشســـت های »بایدها و نبایدهای تنظیم گری شبکه 
، مدیر مرکز سریال سازمان سینمایی  نمایش خانگی«، با حضور وحید پناهلو
سوره و  آرش خوشخو ، روزنامه نگار و سردبیر روزنامه هفت صبح و منتقد هنری 

و سینمایی برگزار شد. 
وحید پناهلو در ابتدای این نشســـت با اشـــاره به وضعیت امروز شبکه نمایش 
خانگی و فرآیندهای تنظیم گری در این حوزه گفت: »من به این نتیجه رسیده ام که 
الان در داستان نمایش خانگی و پلتفرم های پخش ویدیو همه ناراضی هستند، 
یعنی تولیدکننده ناراضی است، نهاد تنظیم گر و نظارتی از عملکرد آنها ناراضی 
اســـت، مخاطب از کیفیت آثار تولیدشـــده ناراضی اســـت و با  شرایطی مواجه 
هســـتیم کـــه همه از آن چیـــزی که دارد اتفاق می افتد ناراضی هســـتند. به نظرم 
اصلی تریـــن مســـاله ای که باعث عدم رضایـــت و به هم ریختگی در این عرصه 
شـــده، کیفیت آثاری که تولید می شـــوند و نامشخص بودن فرآیندهای نظارتی 
است. من با تجربه اندکی که در حوزه طراحی و ساخت پروژه های سریال دارم 
این را می فهمم وقتی که فرآیندهای نظارتی در ساخت محصول مشخص نیست، 
ســـلیقه    ها،   ارزش گذاری  ها و  ارزیابی ها مقطعی و ســـلیقه ای می شود، به شدت 
طراحی و تولید یک محصول را دچار اختلال می کند. در تمام دنیا این مساله 
یک امر بدیهی است، اما مشکل ما این است که در همین بدیهیات گیر هستیم، 
یعنی در همه جای دنیا مشخصا یک نظام رتبه بندی، یک ریتینگ وجود دارد 
که آثار را بررسی می کنند و براساس آن برچسبی که می خورد، تبلیغات، پخش و 
حمایت های دولتی و ارگانی خواهد داشت و محدودیت هایی که برای توزیع 
این آثار ایجاد می شـــود، مشـــخصا تعیین می کند  که مخاطب چه محصولی را 
انتخاب بکند و چه محصولی را انتخاب نکند. ولی ما سال هاســـت  از نظام 
رتبه بندی و ریتینگ حرف می زنیم، چه در بازی های رایانه ای که یک دوره ای 
مطرح شد و چه در محصولات نمایشی، و ما از آن فاصله گرفتیم و اخیر ا  ندیدم 
که راجع به این موضوع بحثی شود؛ انگار به زعم من بیشتر این است که کش و 
قوس و این کشیدن و پس دادن بین وزارت ارشاد و سازمان صدا و سیما بیشتر 
از اینکه دغدغه فرهنگی و ارتقای سلیقه مخاطب پشت آن باشد، صرفا  تلاش 
برای متولی شدن در این عرصه است. چون بحث های فنی، محتوایی و کلان 
سیاســـت گذاری را کمتر شـــنیده ام، ســـابق که این  در اختیار ارشاد داشتیم ما 
خیلی با وضع مطلوب و درستی در شبکه های نمایش خانگی مواجه نبودیم و 

الان هم همان مسیر است و خیلی تفاوتی ایجاد نشده است.«
در ادامه این بحث، خوشخو در مورد شیوه ها و فرآیندها تنظیم گری در ساترا گفت: 
»ببینید در بحث تنظیم گری شبکه نمایش خانگی و کاری که ساترا کرده است، 
اینکه من چطور دیدم یک مساله است و اینکه چطور باید باشد، یک مساله دیگر  
اســـت. دقیقا نمی دانم ســـاترا چه ممیزی هایی انجام داده است و در ریز ماجرا 
نیستم. ولی ما یک کار فرهنگی انجام می دهیم به عنوان فرهنگی که شما دارید؛ 
شما یک مشتری، یک کارفرما و یک صنف دارید، معمولا  باید مشتری را راضی 
کنید و هر چقدر شما مشتری را بیشتر راضی کنید کارفرما هم راضی تر است. 
اینجا ماجرا فرق دارد. مشتری اصلا  در کشور خیلی مهم نیست، چون فرهنگش 
تحت  چهارچوب هایی قرار می گیرد. حتی کارفرما خیلی مهم نیست؛ یک جاهای 
دیگری باید از شـــما راضی باشـــند تا بگوییم این کار خوب انجام می شود یا نه. 
این مشکلی است که در بنگاه های فرهنگی وجود دارد. حتی مطبوعات، حتی 
روزنامه اصلاح طلب، روزنامه حاکمیتی که هیچ، در روزنامه های اصلاح طلب 
مســـاله حتی مشـــتری نیست، یک گروه دیگری باید از شما راضی باشند؛ یکی 
که جای دیگری نشسته و او می گوید چه خوب است و چه چیز  بد! به نظرم این 
در حوزه نمایش خانگی هم وجود دارد. مشتری های ما باید در چهارچوب  هایی 

جمع شوند که آن چهارچوب ها کمی با قواعد بازار فرق می کند.«
این منتقد ســـینمایی در بخش دیگری از صحبت هایش با تاکید بر ضرورت 

چهارچوب های نظارتی گفت: »اینجا ما باید یک قواعد دیگری بگذاریم که این 
طبیعی است. حکومت ما حاکمیت فرهنگی است. بخش بزرگی از انقلاب ما 
بخش فرهنگی است و کنترل روی آن الزامی است؛ یعنی هر چقدر بگویید بازار 
آزاد، کنترل ها را بردارید نمی شود و امکانپذیر نیست و طبیعتا  یک کنترلی باید 
اینجا وجود داشته باشد. سال های 5۶ و 57 در فیلمفارسی هیچ کنترلی نبود و 
آن نابود شد، یعنی تجربه سال های  5۶ و 57 ما که فیلمفارسی بود نشان می دهد 
وقتی کنترل را برمی دارید الزاما  معنی آن این است که تولید فرهنگی به یک تولید 
متعالی بدل می شود. حتی در سال های 5۶ و 57 بهترین فیلم هایی که ساخته 

شد با پول دولت و وزارت فرهنگ بود تا آن فیلم ها ساخته شد.«
خوشخو در بخش دیگری از صحبت هایش در مورد اینکه نظارت باید چگونه 
باشد، گفت: »من با آقای پناهلو موافقم که ما باید به سمت مساله کیفیت برویم، 
یعنی اول کیفیت. مرتضی آوینی سال 70، 71 روی این مساله خیلی تاکید می کرد 
که اگر می خواهیم راجع به هر چیزی اول صحبت کنیم، کیفیت آن باید خوب 
باشد، بعد راجع به محتوای آن صحبت می کنیم. الان در بخش دولتی مشکل 
ما این است، به خصوص با تلویزیون این مشکل را داریم و بخش های حاکمیتی 
که مساله کیفیت برای آنها جا نیفتاده است؛   تفاوت بین مجری خوب و بد را 
نمی داننـــد، تفاوت موســـیقی خوب و بـــد را نمی دانند؛ من مدام صحبت های 
آقای جبلی را گوش می دهم، ایشان توانایی درک کیفیت خوب و بد را ندارند و 
این واضح است. کار ایشان چیز دیگری بوده و آمده در یک حوزه ای قرار گرفته 
که باید کسی باشد که در کیفیت سریال، مجری، برنامه، موسیقی، سرود و ترانه 
ســـلیقه داشـــته باشـــد. به نظرم مهم ترین مساله ای که در بحث های نظارتی هم 
وجود دارد این است که درک کیفیت وجود ندارد، یعنی آدم هایی باید بیایند که 
مساله آنها درک کیفیت، درک بازی، فیلمنامه و کارگردانی باشد که به نظرم در 
حوزه حاکمیتی تعداد اینها به خاطر شرایط جامعه و حکومت کم شده است.«
در اینجـــای بحـــث پناهلـــو ورود کرد و گفـــت: » اوضاع در بخش خصوصی هم 
خیلی به هم ریخته اســـت؛ یعنی اینطور نیســـت که ما در پلتفرم ها اگر اســـم را 
بخش خصوصی بگذاریم با یک ســـنجش و فهم درســـتی نســـبت به تولید آثار 
نمایشـــی مواجه باشـــیم. مثلا  یک کاری موفق می شـــود، یکباره تمامی پلتفرم ها 
شروع می کنند آن را تکرار می کنند. یعنی تلاش برای تکرار آن موفقیت. این نشان 
از عدم تخصص کافی در این پلتفرم ها در نسبت تولید آثار کیفی است، یعنی 
همان حوزه ای که شـــما اشـــاره کردید. یعنی این اتفاق محدود به بخش دولتی 
و حاکمیتی نیســـت و محدود به بخشـــی از بدنه صدا و ســـیما نیســـت. شرایط 
کیفیت آثاری که در این حوزه تولید شـــده، قبل از اینکه ماجرا به ســـاترا محول 
شود،  خیلی تفاوت جدی ای نداشته. ما در همان سال ها آثاری را داشتیم که 
اتفاقا به لحاظ ممیزی و چهارچوب ها و قواعد اخلاقی ای که مخاطب دنبال 
می کند، یک شکستن هایی وجود داشته؛ اتفاقا این آثار بعضا  با استقبال کمتری 
مواجه شدند؛ یعنی آثاری که به لحاظ محتوا و ممیزی  خط قرمزها را شکستند و 
این چهارچوب ها را کمی کنار زدند، اتفاقا  از استقبال کمتری برخوردار شدند.«
او حرف هایش را اینگونه ادامه داد: »این موضوعی که شما اشاره کردید، چالش 
احتـــرام بـــه مخاطب، انواع مخاطب و انواع ســـلیقه ها و ارتقـــای این موضوع به 
نظرم جدی ترین و مهم ترین مساله ای است که ما می توانیم در مورد آن صحبت 
کنیم. همین حالا آثاری که در این چهار پنج پلتفرم اصلی تولید شـــده اســـت 
را یک مرور بکنید، مشـــخص اســـت که نهایتا  با یکی دو ســـلیقه برای انتخاب 

محتوا مواجه هستیم.«
ایـــن مدیر ســـینمایی در بخش دیگـــری از صحبت هایش گفت: »حاکمیت، 
ســـاترا، وزارت ارشـــاد، نهاد تنظیم گر و نهادهای نظارتی را کنار بگذاریم، الان در 
وضعیتی هستیم که پلتفرم ها با همدیگر هماهنگ نیستند. به نظرم اوایل سال 
95 بود که انجمن صنفی شرکت های  VODشکل گرفت، اعضایی مشخص 

شد، اتفاقا  قالب پلتفرم های جدی و اصلی بازار هم عضو شدند،  هیات مدیره 
... شما کنش جدی از این انجمن نمی بینید؛ یعنی انگار هر شش ماه  و دبیر و
، هر یک ســـال یک بار یک جلســـه ای برگزار می شد. من ندیدم رسانه ای  یک بار
شـــود و در مـــورد معضـــلات جـــدی این قصه بخواهد صحبت کنـــد. این عدم 
هماهنگی پلتفرم ها که دستی بر آتش تولید هم دارند، معضلات جدی به وجود 
آورده است. مثلا  الان اعداد و ارقامی که عوامل و دست اندرکاران تولید سریال در 
بحث نمایش خانگی طلب می کنند واقعا منطق ندارد. یک دفعه به خصوص 
بازیگران اعداد و ارقامی می خواهند که شما هر چقدر دو دو چهار تا می کنید 
می بینید آن پلتفرم در بهترین سطح تبلیغ و پخش هم به آن هزینه ای که برای 
محصول خودش کرده نمی رسد؛ برای همین است که اساسا  اینجا مخاطب و 

حقش را نادیده می گیرد...«
وحید پناهلو درباره علت بروز چنین وضعیتی گفت: »قطعا  یک بخشی از  آن 
رفتار پلتفرم ها و سیاست گذاری آنهاست؛ یعنی وقتی یک لیست محدودی از 
بازیگرها شکل می گیرد و اینطور فهمیده می شود که ما فقط اگر با این بازیگرها 
تولید بکنیم به مخاطب می رسیم، این لیست محدود طبیعتا  یک رقابتی بین 

پلتفرم ها ایجاد می کند و منجر به گران شدن بازیگر یا سایر عوامل می شود.«
خوشخو در اینجای بحث و در پاسخ به ادعای پناهلو گفت: »به نظرم این بالا 
رفتن قیمت ها از مساله برون سپاری سریال های تلویزیونی شروع شد، یعنی وقتی 
شـــروع کردند ســـریال ها را برون ســـپاری کردند و رقم ها ســـنگین شد، یادم است 
تهیه کننده های سینما قبل از این دوره  ها می نالیدند که اینها همه از تلویزیون 
شـــروع شـــد. البته این نافی حرف شـــما نیســـت؛ به هرحال الان پلتفرم ها خیلی 

رقم های سنگینی است.« 
پناهلو هم در ادامه صحبت های خوشخو گفت: »این ماجرا تقریبا از سال های 
95، 9۶ جدی شد، یعنی پلتفرم ها ورود جدی به تولید داشتند. خیلی تصاعدی 
بالاتـــر رفته اســـت. من چند بـــار دیدم صدای تولیدکننده های ســـینمایی هم 
درآمـــده که شـــما یک اعـــداد و ارقامی دارید پرداخت می کنید که اساســـا برای 
سرمایه گذاری بخش خصوصی به صرفه نیست، وقتی می گویم همه جای دنیا در 
بحث تنظیم گری، در بحث رتبه بندی بحث تولید صنعتی سریال، فرآیندهایش 

مشخص شده؛ همین است.«
در بخش دیگری از این نشســـت، خوشـــخو با اشـــاره به اینکه اقتصاد مهمی در 
شبکه نمایش خانگی در حال شکل گیری است گفت: »اگر ماجرای فیبر نوری 
تکمیل شود، که در این دو سه سال تکمیل می شود، حجم پولی که در این حوزه 
ریخته خواهد شد، چندین برابر خواهد شد،   چون سرعت انتقال داده اینقدر زیاد 
می شـــود و اینقدر ارزان خواهد شـــد که فکر کنم تازه دوره رونق پلتفرم های چند 
سال آینده خواهد بود. الان خیلی از پلتفرم ها آمدند و دارند خودشان را برای آن 
ماجرای فیبر نوری آماده می کنند؛ یعنی اینقدر فراگیر و همه گیر می شود. الان 
بهترین پلتفرم یک میلیون یوزر دارد، اما فکر کنم بعد از این ماجرای پیشرفت های 
زیرســـاختی، یوزرها چندین برابر خواهند شـــد و تازه چالش اصلی بعد از پایان 

پروژه فیبر نوری است. « 
پناهلو در بخش دیگری از این نشست به موضوع گران سازی در فرآیند تولید آثار 
نمایشی پرداخت و گفت: »برای تولید کارهای روزانه ای که در پلتفرم ها پخش 
می شـــوند، می توان گفت روی رنج 4 یا 5 میلیارد برای هر قســـمت اســـت. شما 
هر طور محاســـبه کنید با توجه به میزان نمایشـــی که پلتفرم ها اعلام می کنند، 
عدد پرداخت شده توسط پلتفرم برای این تولید اثر از فروش اکانت به مخاطب 
درنمی آید؛ اساسا  در همین گران سازی است که حق مخاطب با نمایش تبلیغات 
ضایع می شود، یعنی این هم از عجایب ما در حوزه فعالیت در این عرصه است 
که مخاطب هم هزینه خرید اشتراک پرداخت می کند و هم مدام قبل از فیلم، 
حین فیلم، بعد فیلم و به صورت زیرنویس یا گوشه ای از تصویر تبلیغ می کند.«

خوشخو در اینجای بحث گفت: »رادیو و تلویزیون خودمان هم همین است. 
مثلا  در رادیو ورزش، یک نفر 10 دقیقه قبل از برنامه راجع به شامپوی کچلی تبلیغ 
می کند، ما هم نمی دانیم تبلیغ است و من باید 10 دقیقه این را گوش بدهم. من 
بابت آن مالیات می دهم. حداقل قبلش بگویند این تبلیغ است، خیلی عادی 
اســـت. بازی منچســـتر و لیورپول تمام شـــده، یک نفر 7 دقیقه راجع به زگیل پا 

صحبت می کند و آخرش یک محصول معرفی می کند.«
پناهلو در تایید صحبت های خوشـــخو گفت: »این فقط محدود به پلتفرم ها 
نیســـت. هـــم گران ســـازی تولیـــد و هم عـــدم مدیریـــت، قطعا  فقط محـــدود به 
پلتفرم ها نیست. اتفاق خاصی که در صدا و سیما می افتد، دلایل دیگری دارد. 
تهیه کننده هـــا می داننـــد اعـــداد و ارقام  پایینی که تلویزیون بـــرای تولید یک کار 
پرداخت می کند هم به صورت منطقی درســـت نیســـت. من با مجموعه ای در 
ســـازمان صدا و ســـیما همکاری می کردم، می گفتم حداقل کیفیتی که مدنظر 
شماست یک برآورد مالی درستی برای آن مشخص کنیم. اینکه من نمی پذیرم، 
شما بروید این پروژه را با این عدد بسازید، وضع نابسامانی را ایجاد می کند که 

قدری از آن را الان داریم می بینیم.«
ایـــن مدیر ســـینمایی در بخش دیگـــری از صحبت هایش گفت: »الان اگر این 
شبکه فیبر نوری هم اضافه شود، نهایت مخاطبی که در شبکه نمایش خانگی 
وجود دارد، بین 2.5 تا 3 میلیون است. این نشان می دهد هنوز این بازار خیلی 
جای وسعت دارد اگر به سلیقه های مختلف توجه بکنند. اما همچنان تلویزیون 
جایگاه ویژه ای بین همه مردم دارد. با آقای حجاز ی فر صحبت می کردم، می گفت 
ما برای یک فیلم  به یاسوج می رفتیم و من را به عنوان یک سلبریتی بزرگ که در 
آن ســـریال بـــازی کرده بودم تحویـــل می گرفتند؛ درحالی که این همه فیلم بازی 
کـــرده بـــودم؛ یعنی تلویزیون هنوز یک جاهایی ضریب نفـــوذ فوق العاده ای دارد 

که پلتفرم ها ندارند. من حتم دارم در آینده یک ذره موازنه به هم خواهد خورد.«
پناهلو در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: »ما الان نیاز به آدم داریم؛ حتی 
مهم تر از سیســـتم اســـت. نیاز به آدم هایی داریم که وارد این ساختار شوند، چه 
پلتفرم ها، چه تلویزیون، جا بگیرند و مســـاله کیفیت را درک کنند، آن موقع اگر 
مســـاله کیفیت را درک کردند، حتی خطوط قرمز هم می تواند کمرنگ تر بشـــود. 
یـــک رمـــان بـــه نـــام دن آرام، در آن حداقل 10 تا 15 تا صحنه وجـــود دارد که اگر به 
حوزه علمیه بدهیم می گویند این کتاب را اصلا  خاکستر کنید! اما رمان کیفیت 
خارق العاده ای دارد که آخرش شما آن احساس تزکیه را کاملا  احساس می کنید، 
یک مقام بلندپایه نظام )مقام معظم رهبری( این کتاب را توصیه کردند، رمان جان 
شیفته رومن رولان را توصیه کردند؛ مقام معظم رهبری خانواده تیبو را توصیه کردند. 
این نشـــان می دهد که اگر کیفیت از یک حدی بالاتر برود می شـــو د آن خطوط 

قرمز یک مقدار نادیده گرفته شود.«
در اینجای بحث خوشخو گفت: »این کیفیت باید در ساترا و تلویزیون و حتی 
در پلتفرم ها وجود داشته باشد. حالا پلتفرم ها می گویند هر چه آنها می گویند، 
ممیز ی ها... ولی این فهم اگر در مورد موسیقی، در مورد همخوانی و فیلم و خیلی 
از مسائل وجود داشته باشد... ولی متاسفانه آدم هایی که این مساله را می فهمند 
و درک می کنند کم هســـتند و اگر هم وجود داشـــته باشـــند در آن جایی که باید 
باشند و قرار بگیرند نیستند؛ این مساله مهم است. درواقع اگر ما مدام بگوییم 
سلیقه مردم، سینمای دهه 50 و ماجرای رپ نشان می دهد آخرش به یک چاله 
دیگری می افتیم. اگر به سمت راضی کردن ناظران بیرونی برویم -گروه  هایی که 
متنفـــذ هســـتند- در چالـــه دیگری می افتیم که تلویزیون فعلـــی نتیجه این کار 
اســـت. اصلا  بقیه مردم را نمی بیند، فقط حواســـش به ســـمت قم است! اگر قم 
راضی باشد می گوید به به، بقیه مهم نیستند! پس مساله این است که ما به آدم 
نیاز داریم؛ آدمی که ســـلیقه داشـــته باشـــد و باید بگردند و پیدا بکنند و در این 

مملکت سیستم جواب نمی دهد.«

گزارش »فرهیختگان« از نشستی با موضوع تنظیم گری شبکه نمایش  خانگی

کیفیت آثار؛ مهم ترین شاخص 
تنظیم گری پلتفرم ها

چرا هزینه تبلیغات 
انتخابات تلویزیون کم می شود؟

چارسو

نجات »پالایشگاه« 
و »سرهنگ ثریا« با اکران مردمی

درگذشت »نورمن جویسون« 
کارگردان کانادایی

عمو پورنگ 
به تلویزیون بر می گردد


